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Ten tekst zacznÄ™ od przypomnienia wywiadu, jakiego udzieliÅ‚ mi Å›wieÅ¼o wybrany na prezesa
PZJ Å•ukasz Abgarowicz w koÅ„cu 2012 roku (ukazaÅ‚ siÄ™ w &bdquo;Koniu Polskim nr 1/2013). 
Na moje pytanie, skÄ…d braÄ‡ pieniÄ…dze na dziaÅ‚anie PZJ poza staÅ‚ymi, ale skromnymi
ÅºródÅ‚ami dochodów, takimi jak: dotacje z ministerstwa sportu oraz skÅ‚adki od uczestników
Å¼ycia sportowego, pan prezes odpowiedziaÅ‚ tak: Z rynku. Tyle, Å¼e nie mamy porzÄ…dnej oferty
dla sponsorów. Inna sprawa, Å¼e do tej pory nikt nad tym powaÅ¼nie nie pracowaÅ‚. A tymczasem
nie jest to wcale prosta sprawa. Firma, która ma wyÅ‚oÅ¼yÄ‡ pieniÄ…dze, musi dostaÄ‡
sprecyzowanÄ… od strony biznesowej ofertÄ™, z której bÄ™dzie jasno wynikaÄ‡, jakie korzyÅ›ci
wizerunkowe czy promocyjne bÄ™dzie z tego miaÅ‚a. Wiceprezes RafaÅ‚ Wawrzyniak jest
odpowiedzialny za stworzenie grupy, która do koÅ„ca marca ma przygotowaÄ‡ kilka ofert. Bo
potrzebujemy sponsoringu na trzech poziomach. PZJ potrzebuje sponsora generalnego. Potrzebni
sÄ… sponsorzy, którzy w sposób systemowy bÄ™dÄ… wspóÅ‚pracowaÄ‡ z organizatorami
duÅ¼ych imprez miÄ™dzynarodowych. No i potrzebujemy sponsorów, którzy bÄ™dÄ… chcieli
inwestowaÄ‡ w konie /&hellip;/ - Jak pan sÄ…dzi, ile pieniÄ™dzy uda siÄ™ Å›ciÄ…gnÄ…Ä‡ z
rynku? Czy moÅ¼e pan podaÄ‡ rzÄ…d wielkoÅ›ci? SÄ…dzÄ™, Å¼e w opinii Å›rodowiska to
jest najistotniejsze, z tego pan i zarzÄ…d bÄ™dziecie rozliczani. Dopóki nie zostanÄ…
stworzone oferty, o których mówiÅ‚em, nie jestem w stanie podaÄ‡ Å¼adnych liczb. Ale nawet kiedy
juÅ¼ powstanÄ…, proszÄ™ nie oczekiwaÄ‡ konkretnych sum. Jestem przekonany, Å¼e wzrost
bÄ™dzie i to wielokrotny, ale puÅ‚apu nie jestem w stanie okreÅ›liÄ‡. Termin, w jakim to miaÅ‚o
nastÄ…piÄ‡, wynikaÅ‚ z kontekstu dalszej czÄ™Å›ci rozmowy. Na moje pytanie, kiedy nastÄ…pi
profesjonalizacja, czyli od kiedy rzÄ…dziÄ‡ bÄ™dÄ… ci, którzy bÄ™dÄ… opÅ‚acani, a wiÄ™c
bÄ™dzie moÅ¼na im stawiaÄ‡ zadania i rozliczaÄ‡? PadÅ‚a taka oto odpowiedÅº:/&hellip;/ Mam
nadziejÄ™, Å¼e uda siÄ™ to osiÄ…gnÄ…Ä‡ od drugiej poÅ‚owy 2013 r., a juÅ¼ od roku 2014 na
pewno. Dlaczego od 2014? Bo postawiliÅ›my sobie taki cel, Å¼e od tego roku PZJ powinien mieÄ‡
sponsora generalnego. A termin ten wynika z wiedzy, kiedy i jak sÄ… tworzone budÅ¼ety wielkich
firm.Mamy poÅ‚owÄ™ roku 2014 i co? Czy PZJ ma sponsora generalnego? 

To pytanie retoryczne. Wszyscy wiedzÄ…, Å¼e &ndash; przynajmniej jak do tej pory &ndash; PZJ
takowego nie ma. Ma zaÅ› wielkÄ… dziurÄ™ w budÅ¼ecie &ndash; 597 017 zÅ‚ za rok 2013.
PisaÅ‚em o tym w poprzednim tekÅ›cie i tam po szczegóÅ‚y odsyÅ‚am zainteresowanych.Na tÄ™
dziurÄ™ w duÅ¼ej czÄ™Å›Ä‡ skÅ‚adajÄ… siÄ™ wydatki marketingowe (strategia, promocja,
grafika, portal, reklama, PR) za rok 2013, które wynoszÄ… 183 323 zÅ‚. Do tego trzeba jeszcze
dodaÄ‡ comiesiÄ™cznÄ… pensjÄ™ wiceprezesa ds. marketingu RafaÅ‚a Wawrzyniaka. Nie znam
wysokoÅ›ci jego poborów, wiÄ™c precyzyjnie nie obliczymy, ile nowy zarzÄ…d PZJ wydaÅ‚ na
marketing, ale bÄ™dzie to suma zapewne powyÅ¼ej 300 tys. zÅ‚. A efekt? Na trzecich zawodach z
cyklu Grand Prix Wolnej Polski, a na drugich transmitowanych w telewizyjnej Jedynce, pojawiÅ‚
siÄ™ sponsor przyprowadzony przez PZJ &ndash; firma Apart. Do tego wÄ…tku wrócÄ™ za
chwilÄ™. Efekty muszÄ… przyjÅ›Ä‡Teraz zatrzymajmy siÄ™ przy wÄ…tku braku sponsora
generalnego PZJ. Przypomina mi siÄ™ dyskusja, jaka rozgorzaÅ‚a w naszym Å›rodowisku na
przeÅ‚omie lat 2005/2006 po wywiadach, jakie MichaÅ‚ Wierusz-Kowalski przeprowadziÅ‚ z 
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DominikÄ… KraÅ›ko oraz Grzegorzem Kostrzewskim (ukazaÅ‚y siÄ™ w &bdquo;Koniach i
Rumakach&rdquo; nr 22-24/2005). Zarówno odpytywani, jak i pytajÄ…cy, prezentowali stanowisko,
które w najwiÄ™kszym skrócie moÅ¼na ujÄ…Ä‡ tak: trzeba stworzyÄ‡ komórkÄ™ marketingowÄ…
z prawdziwego zdarzenia, zatrudniÄ‡ fachowców, dobrze ich opÅ‚aciÄ‡, zainwestowaÄ‡, czyli
przeznaczyÄ‡ duÅ¼e Å›rodki na rozkrÄ™cenie dziaÅ‚alnoÅ›ci takiego ciaÅ‚a, a efekty muszÄ…
przyjÅ›Ä‡.To wypisz wymaluj sytuacja, jak powstaÅ‚a po odsuniÄ™ciu od wÅ‚adzy Marcina 
Szczypiorskiego i poprzedniego zarzÄ…du, a po wyborze nowych wÅ‚adz. PrzecieÅ¼ wybrany na
wiceprezesa ds. marketingu RafaÅ‚ Wawrzyniak i zatrudniony na tym stanowisku miaÅ‚ i ma za
zadanie zajmowaÄ‡ siÄ™ wÅ‚aÅ›nie tylko tym &ndash; profesjonalnym pozyskiwaniem sponsorów.
Dlaczego zatem po 1,75 roku dziaÅ‚alnoÅ›ci efekty sÄ… tak mizerne?Ciekawe byÅ‚oby poznanie
opinii wszystkich troje dziÅ›. Dominiko, Grzegorzu, Michale - czy wyznawane przez Was wówczas
zaÅ‚oÅ¼enia nadal sÄ… sÅ‚uszne? A jeÅ›li tak, to dlaczego nie ma efektów? Czy obecny
wykonawca tych zaÅ‚oÅ¼eÅ„ robi to nieumiejÄ™tnie? A jeÅ›li tak, to gdzie popeÅ‚nia bÅ‚Ä™dy?
Czy moÅ¼na je naprawiÄ‡? UniknÄ…Ä‡ ich? A moÅ¼e te zaÅ‚oÅ¼enia byÅ‚y bÅ‚Ä™dne i dziÅ›
juÅ¼ inaczej patrzycie na moÅ¼liwoÅ›Ä‡ pozyskiwania sponsorów dla polskiego jeÅºdziectwa, dla
PZJ jako takiego? ApelujÄ™ do Was, zabierzcie w tej materii gÅ‚os. Å•amy mojego blogu sÄ… dla
Was otwarte. BroniÄ™ WawrzyniakaJa tymczasem spieszÄ™ wziÄ…Ä‡ w obronÄ™ RafaÅ‚a
Wawrzyniaka. PozwolÄ™ sobie przytoczyÄ‡ to, co wówczas napisaÅ‚em na Å‚amach &bdquo;Konia
Polskiego&rdquo;, kiedy zabraÅ‚em gÅ‚os w owej dyskusji.Moje doÅ›wiadczenie dziaÅ‚acza
klubowego i organizatora zawodów jeÅºdzieckich oraz obserwatora  jeÅºdziectwa w ogóle,
podpowiadajÄ… mi, Å¼e o ile moÅ¼na pozyskaÄ‡ sponsorów na zawody jeÅºdzieckie, to duÅ¼o,
duÅ¼o trudniej jest zdobyÄ‡ go dla konkretnego zawodnika, a juÅ¼ najtrudniej &ndash; dla klubu.
PiszÄ…c to, miaÅ‚em teÅ¼ na myÅ›li organizacjÄ™ takÄ… jak PZJ. PrzytoczyÅ‚em wówczas teÅ¼
przykÅ‚ad, Å¼e FEI teÅ¼ nie ma sponsora jako takiego. Owszem, potrafi pozyskaÄ‡ sponsorów na
poszczególne cykle zawodów, ale dla siebie jako instytucji samej w sobie &ndash; nie.Podobnie
mamy u nas. DziÄ™ki RafaÅ‚owi Wawrzyniakowi (a zapewne takÅ¼e dziÄ™ki Å•ukaszowi
Abgarowiczowi) przy cyklu Grand Prix Wolnej Polski pojawiÅ‚ siÄ™ sponsor, ale PZJ jako instytucja
takowego nie ma. I zapewne mieÄ‡ nie bÄ™dzie. Ja w kaÅ¼dym razie w takÄ… moÅ¼liwoÅ›Ä‡ nie
wierzÄ™. Dlaczego?JeÅºdziectwo w Polsce jest sportem niszowym. W konkurencjach olimpijskich
nie mamy (i jeszcze dÅ‚ugo mieÄ‡ nie bÄ™dziemy) sukcesów sportowych. W konkurencjach
nieolimpijskich sukcesy siÄ™ zdarzajÄ… (vide wicemistrzostwo Å›wiata BartÅ‚omieja Kwiatka w
zaprzÄ™gach czy brÄ…zowy medal ME w rajdach Kamili Kart), ale nikogo to nie obchodzi. Nikogo
poza nami oczywiÅ›cie, czyli poza naszym, jeÅºdzieckim Å›rodowiskiem. Taka jest rzeczywistoÅ›Ä‡.
BroniÄ™ RafaÅ‚a Wawrzyniaka w tym sensie: nie uwaÅ¼am, Å¼e to jego nieudolnoÅ›Ä‡ sprawia,
iÅ¼ PZJ nie ma sponsora generalnego. Zdobycie tego sponsora to po prostu mission impossible.
Ktokolwiek inny teÅ¼ by tego nie dokonaÅ‚. Takie jest w kaÅ¼dym razie moje zdanie.Jednak co
innego twierdziÄ‡, Å¼e nie moÅ¼na mieÄ‡ pretensji o niewykonanie zadania niemoÅ¼liwego do
wykonania, a co innego stawianie takiego zadania.Gdybym byÅ‚ prezesem PZJ nie dopuÅ›ciÅ‚bym
do realizacji koncepcji, Å¼e najpierw musimy zainwestowaÄ‡ duÅ¼e Å›rodki w marketing, by po
roku powitaÄ‡ sponsora generalnego ZwiÄ…zku. TakÄ… koncepcjÄ™ uwaÅ¼aÅ‚em i nadal
uwaÅ¼am za nierealnÄ…. Gdybym byÅ‚ czÅ‚onkiem zarzÄ…du protestowaÅ‚bym przeciwko takiej
koncepcji i gÅ‚osowaÅ‚ przeciwko jej realizacji takim kosztem. Ale nie jestem ani jednym, ani drugim.
Prezesem jest Å•ukasz Abgarowicz i to on obiecywaÅ‚ realizacjÄ™ takiej koncepcji. SÄ… teÅ¼
czÅ‚onkowie zarzÄ…du, którzy choÄ‡by swojÄ… biernÄ… obecnoÅ›ciÄ… w tym ciele, Å¼yrujÄ…
takÄ… politykÄ™ i takie wydatki. Wszyscy oni bÄ™dÄ… z tej polityki i z tych wydatków rozliczeni.
Pytanie tylko kiedy. Czy juÅ¼ tej jesieni, czy po upÅ‚ywie caÅ‚ej kadencji. TransparentnoÅ›Ä‡
 PróbowaÅ‚em siÄ™ dowiedzieÄ‡, ile PZJ musi pÅ‚aciÄ‡ za transmisje w Jedynce. PróbowaÅ‚em
siÄ™ dowiedzieÄ‡, ile Apart pÅ‚aci za przyjemnoÅ›Ä‡ bycia sponsorem Grand Prix Wolnej Polski.
Jestem dziennikarzem i moim zawodem (i powinnoÅ›ciÄ…) jest wiedzieÄ‡. ChciaÅ‚em poznaÄ‡ te
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liczby takÅ¼e z tego powodu, aby sobie zrobiÄ‡ wyliczenie, czy skórka warta jest wyprawki.
Niestety, bezskutecznie. Wiceprezes Wawrzyniak odmówiÅ‚ podania tych liczb, zasÅ‚aniajÄ…c siÄ™
tajemnicÄ… handlowÄ…. Odmówili podania tych informacji takÅ¼e organizatorzy zawodów w
Sopocie i Warce, gdzie Grand Prix Wolnej Polski transmitowane byÅ‚o w Jedynce.No i mamy
problem natury ogólnej &ndash; czy wÅ‚adze Stowarzyszenia, jakim jest PZJ, majÄ… prawo
odmawiaÄ‡ informacji finansowych czÅ‚onkom tegoÅ¼ Stowarzyszenia. Po pierwsze chcÄ™
poznaÄ‡ owe liczby, by je podaÄ‡ czÅ‚onkom Stowarzyszenia, a po drugie sam jestem czÅ‚onkiem
tegoÅ¼. Gdyby PZJ byÅ‚ spóÅ‚kÄ… handlowÄ…, rozumiaÅ‚bym takÄ… postawÄ™. PoniewaÅ¼
jest Stowarzyszeniem, taka postawa jest dla mnie nie do zaakceptowania.Publicznie zatem
deklarujÄ™, Å¼e prÄ™dzej czy póÅºniej poznam te liczby i je ujawniÄ™. Mam teÅ¼ zamiar
ujawniÄ‡ inne sprawy, które zarzÄ…d próbowaÅ‚ trzymaÄ‡ w tajemnicy. Ale to niebawem.Teraz
jeszcze kilka sÅ‚ów o transmisjach w Jedynce i sponsorze tych transmisji. Jak
&bdquo;kupowaÅ‚em&rdquo; transmisjÄ™ telewizyjnÄ… Kiedy w 2008 roku razem z kolegami ze
Stowarzyszenia Klub JeÅºdziecki Legia Kozielska organizowaliÅ›my mistrzostwa Polski w skokach
(w trzech kategoriach wiekowych), namówiÅ‚em ich do pewnego, ryzykownego ruchu. ByÅ‚y to juÅ¼
kolejne zawody, które robiliÅ›my, i wiedziaÅ‚em, Å¼e coraz trudniej o sponsorów, jeÅ›li siÄ™ nie ma
100-procentowej gwarancji, Å¼e bÄ™dzie transmisja telewizyjna. ZaproponowaÅ‚em wiÄ™c, Å¼e
tym razem jÄ… &bdquo;kupimy&rdquo;. W poprzednich latach udawaÅ‚o siÄ™ najczÄ™Å›ciej
jakÄ…Å› transmisjÄ™ zaÅ‚atwiÄ‡ nieodpÅ‚atnie, ale byÅ‚ i taki rok, Å¼e poza newsami czy krótkim
reportaÅ¼ykiem w programie regionalnym, transmisji nie byÅ‚o. Tym razem postanowiÅ‚em nie
ryzykowaÄ‡ braku transmisji i zaryzykowaÄ‡ jej kupno. Koledzy  z zarzÄ…du i komitetu
organizacyjnego zaakceptowali ten pomysÅ‚. Na kilka miesiÄ™cy przed MP miaÅ‚em w rÄ™ku
umowÄ™ z telewizjÄ… i mogÅ‚em rozpoczÄ…Ä‡ kwerendÄ™ po potencjalnych sponsorach. Cena:
40 tys zÅ‚.Ryzyko byÅ‚o takie, Å¼e jeÅ›li od sponsorów zbierzemy &ndash; powiedzmy &ndash; 50
tys. zÅ‚ (a nie daj BoÅ¼e mniej niÅ¼ 40 tys.), to skórka nie byÅ‚aby warta wyprawki. Na
szczÄ™Å›cie udaÅ‚o siÄ™: od 5 sponsorów udaÅ‚o siÄ™ pozyskaÄ‡ w sumie 102 tys. zÅ‚.
Dlaczego tym piszÄ™?Po pierwsze dlatego, Å¼e nie wyobraÅ¼am sobie, abym jako czÅ‚onek
Stowarzyszenia mógÅ‚ utajniaÄ‡ takie sprawy. Ile wydaliÅ›my na telewizjÄ™, ile zarobili na
sponsorach, wiedzieli wszyscy czÅ‚onkowie zarzÄ…du. MógÅ‚ siÄ™ dowiedzieÄ‡ kaÅ¼dy
&bdquo;szary&rdquo; czÅ‚onek naszego Stowarzyszenia, gdyby chciaÅ‚. A na jesiennym zjeÅºdzie
sprawozdawczym wszystkie te liczby byÅ‚y podane w wykazach sporzÄ…dzonych przez
ksiÄ™gowÄ…. Dlatego postawa obecnego zarzÄ…du PZJ, a wÅ‚aÅ›ciwie prezesa i wiceprezesa,
jest dla mnie nie do zaakceptowania.Drugi powód jest taki, Å¼e chciaÅ‚bym sobie wyrobiÄ‡
poglÄ…d, czy kupienie przez obecne wÅ‚adze PZJ transmisji w Jedynce byÅ‚o opÅ‚acalne, czy nie.
SÄ…dzÄ™, Å¼e wielu z PaÅ„stwa czytajÄ…cych te sÅ‚owa teÅ¼ to interesuje. JesteÅ›my
czÅ‚onkami Stowarzyszenia, które nazywa siÄ™ Polski ZwiÄ…zek JeÅºdziecki i mamy prawo
wiedzieÄ‡. ApelujÄ™ zatem do czÅ‚onków Rady ZwiÄ…zku, aby tÄ™ wiedzÄ™ od zarzÄ…du
wydobyÅ‚o i siÄ™ niÄ… z nami wszystkim podzieliÅ‚o. Po omackuI na koniec jeszcze jedna uwaga.
KtoÅ› czytajÄ…cy te sÅ‚owa moÅ¼e odnieÅ›Ä‡ wraÅ¼enie, Å¼e jestem przeciwnikiem pomysÅ‚u
Grand Prix Wolnej Wolski. OtóÅ¼ nie jestem. MaÅ‚o tego, uwaÅ¼am, Å¼e jest to bardzo dobry
marketingowo ruch. Na tyle dobry, Å¼e nawet gdyby przyszÅ‚o do niego dopÅ‚aciÄ‡, np. 50 tys. zÅ‚
w pierwszym roku jego funkcjonowania, to w normalnych warunkach zaakceptowaÅ‚bym takÄ…
dopÅ‚atÄ™.Dlaczego piszÄ™ o dopÅ‚acie, a nie o zysku? Na moje wyczucie, za jednÄ…
transmisjÄ™ w Jedynce PZJ musi pÅ‚aciÄ‡ w granicach miÄ™dzy 100 a 200 tys. zÅ‚. ZaÅ‚óÅ¼my
150 tys. zÅ‚. Firma Apart pojawiÅ‚a siÄ™ dopiero na drugiej transmisji. Aby PZJ wyszedÅ‚ tylko na
zero, Apart musiaÅ‚by wnieÅ›Ä‡ za dwie transmisje 450 tys. zÅ‚. Wydaje mi siÄ™ to maÅ‚o realne. Z
kolei nieoficjalnie wiem, Å¼e PZJ stara siÄ™ wymusiÄ‡ na organizatorze pierwszych zawodów z
cyklu Grand Prix Wolnej Polski, aby pokryÅ‚ koszty (albo ich duÅ¼Ä… czÄ™Å›Ä‡) tej transmisji, do
której nie udaÅ‚o mu siÄ™ dostarczyÄ‡ Å¼adnego sponsora.To wszystko sÄ… gdybania
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wynikajÄ…ce z braku dokÅ‚adnych informacji. MogÄ™ siÄ™ myliÄ‡. NapisaÅ‚em, Å¼e &bdquo;w
normalnych warunkach&rdquo; byÅ‚aby do zaakceptowania niewielka dopÅ‚ata do transmisji w
Jedynce. Ale nie mamy normalnej sytuacji. Mamy dziurÄ™ w budÅ¼ecie za rok 2013 w wysokoÅ›ci
597 017 zÅ‚. Nie moÅ¼emy sobie pozwoliÄ‡ - jako caÅ‚e Å›rodowisko &ndash; na powiÄ™kszanie
siÄ™ tej dziury. Wiedza o tym, czy cykl Grand Prix Wolnej Polski jest deficytowy, czy dochodowy,
jest nam niezbÄ™dna. A wiÄ™c Rado ZwiÄ…zku do dzieÅ‚a.Marek Szewczyk 
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